
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصادی - ترکیه پس از 
سه ســال تلاش، از لیستِ خاکستریِ 

گروهِ ویژهِ اقدامِ مالی )FATF( خارج 
شد. این خبر از این حیث حائز اهمیت 

اســت که قرار اســت دوباره، در های 
اقتصاد جهان، به روی ترکیه باز شود. 
آن هم درســت در زمانــی که رقابت 
اقتصادی میان ایران و این همسایه طی 
سال های اخیر بسیار جدی تر از همیشه 
شــده اســت. در این رقابــت، ترکیه 
فرصت جذبِ ســرمایه گذار خارجی 
را به دســت آورده است. این در حالی 
است که نرخ تشکیل سرمایه در ایران 
منفی است. سرمایه گذاران خارجی از 
ترس تحریم، ریسک سرمایه گذاری 
در ایران را به جان نمی خرند و فعالان 
اقتصادی داخلی نیــز به دلیل فضای 
نامســاعد کسب وکار و همچنین نبودِ 
ثبات اقتصادی، تــاب و توان افزایش 

سرمایه گذاری ندارند.
ترکیه در سال گذشته نیز در مرز 
خروج از لیست خاکســتری بود؛ اما 
مشکل رمزارز ها و دستورالعمل های 
جدیــد درباره آن، این زمان را افزایش 
داد. کارشناســان اقتصادی، معتقدند 
کــه امکان تصویــب اف ای تی اف و 
برگشت ایران به لیست عادی در طول 
دوره یــک دولت وجود نــدارد؛ زیرا 
جابجایی از لیست سیاه به خاکستری از 
زمان تایید ایران، حدود ۱۸ ماه اســت. 
بدیت ترتیب بعد از اضافه شدن ایران 
به لیســت خاکســتری نیز حدود ۲ تا 
۵ ســال زمان می برد تا ایران به لیست 
اعضای عــادی بازگردد. در این میان، 
هزینه فرصت عدم الحاق به اف ای تی 
اف، خروج شــرکت های خارجی از 
ایران و همچنین بسته تر شدن در های 

ایران به روی جهان اســت. اقدامی که 
نرخ تشکیل سرمایه در کشور را بیش 

از پیش کاهش می دهد.
مهرداد ســعادت دهقان، رئیس 
اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه به 
تفاوت جایگاه ایران و ترکیه در اف ای 
تی اف اشاره کرد و گفت: به طور کلی، 

ایــران خــارج از معاهده 
اف ای تی اف اســت. این 
در حالی اســت که ترکیه 
در لیست خاکستری قرار 
داشــت و مانند ایران جزو 
کشــور های لیست سیاه 

شمرده نمی شد.
مشترک  اتاق  رئیس 
ایــران و ترکیــه یادآوری 
کــرد: گــزاره »ترکیه، در 
لیست ســیاه نبود« به این 
معناست که ارتباطات مالی 
و مبــادلات تجــاری این 
کشور با جهان قطع نشده 

بود. به همین دلیل هم از ابتدا، وضعیت 
این کشور مانند ایران که گرفتاری های 
زیادی در زمینه مبادلات جهانی دارد، 
نبود. رشــد و توســعه کشــورها، به 
پارامتر های متعددی بستگی دارد؛ اگر 
بخواهیم ترکیه را با ایران مقایسه کنیم، 
نخست باید به این مساله اشاره کرد که 
کشور ما به طور کلی خارج از معاهده 

اف ای تی اف بود.
این فعــال اقتصادی، بزرگ ترین 
مطالبه بخــش خصوصی را الحاق به 
اف ای تــی اف دانســت و اظهار کرد: 

پیوســتن به اف ای تــی اف همواره، 
خواسته واقعی بخش خصوصی بوده 
اســت چراکه بدون خروج از لیست 
سیاه و خاکستری، امکان مبادله با دنیا 

به شکل رسمی وجود ندارد.
وی هزینه فرصت عدم پیوستن 
به اف ای تی اف برای ایران چنین شرح 

داد: ترکیه پیش از این هم، تجارت آزاد 
و بین الملل داشت؛ با کمی نکته سنجی 
می توان نگرانی از خروج دوباره سرمایه 
از ایران را حس کرد. با سبز شدن ترکیه 
در لیست، ممکن است برخی از تاجران 
و شرکت های بخش خصوصی به فکر 
ســرمایه گذاری دوباره در این کشور 
بیفتند و از راه ترکیــه، مراودات خود 
را انجام دهند چرا که ترکیه حالا دیگر 
از لیست خاکستری بیرون آمده و لازم 
نیست سرمایه گذاران هزینه اضافه ای 

برای دور زدن تحریم پرداخت کنند.

ســعادت معتقد است : حتی اگر 
فرایند قرارگیری ایران در لیست سبز 
مدت ها طول بکشــد، تــلاش برای 
پیوستن به اف ای تی اف ضروری ست. 
وی با تاکید بر همین مساله، خاطرنشان 
کرد: ایران باید تحت هر شــرایطی به 
اف ای تــی اف ملحق شــود. اگر قرار 
باشــد سیاست گذار به این فکر 
کند که خروج از لیســت سیاه، 
زمان بر است، تنها هزینه فرصت 
عــدم الحاق به اف ای تی اف را 
افزایش داده است. این که دولت 
بــه راه دراز پیش رو نگاه کرده و 
از ورورد به آن پشیمان شود، به 

هیچ وجه منطقی نیست.
به گفتــه وی باید هر چه 
زودتر نظر کمیته سلامت مالی 
را جلب کنیم و  در مسیر توسعه 
گام برداریم . این که ورود ترکیه 
به لیست ســبز چند سال طول 
کشد به این معنا نیست که ایران 
هم چندین سال معطل تایید سلامت 

مالی خود خواهد شد.
رئیس اتاق مشترک ایران و ترکیه، 
هزینه عــدم الحاق به اف ای تی اف را 
بسیار بزرگ و غیر قابل تصور دانست 
و افزود: خسارت ناشی از عدم الحاق 
به اف ای تی اف را نمی توان اندازه گیری 
کرد، اما بسیار بیشتر از آنچه که عموم 
مردم، تصور می کنند،است. مردم درباره 
فرصت ســوزی های عظیــم به دلیل 
نبود اف ای تــی اف، دیتا و اطلاعاتی 
ندارند. این در حالی اســت که تاجران 

و شــرکت های بازرگانی صادراتی و 
وارداتی، مجبور هســتند ارتباط خود 
را حفط کنند. توســعه، بدون جذب 
سرمایه گذار و سرمایه گذاری در خارج 
از کشور، محقق نمی شود. زیرا توسعه 
بــه معنای ســرمایه گذاری یک طرفه 
خارجی ها در کشــور نیست. فعالان 
اقتصادی داخلی نیز باید بتوانند خارج 
از مرز های ایران هم ســرمایه گذاری 
کنند تا رشد، توسعه و تبادل فرهنگ، با 

ارتباط اقتصادی کشور ها اتفاق بیفتد.
به گفته کارشناســان روابط بین 
الملل، اف ای تــی اف )FATF( یک 
سازمان فرادولتی است که سیاست ها 
و استانداردهای مبارزه با جرایم مالی، از 
جمله پولشویی و تامین مالی تروریسم 
را طراحــی و ترویج می کند. تعدادی 
زیــادی از ســازمان های بین المللی 
به عنــوان ناظر در FATF شــرکت 
می کننــد. صنــدوق بین المللی پول 
)IMF(، ســازمان همکاری و توسعه 
اقتصادی )OECD(، بانک جهانی و 
پلیس بین الملل از جمله این سازمان ها 

هستند.
اگر کشوری در لیست خاکستری 
و ســیاه FATF قرار بگیرد، شــانس 
ادغام در نظام بانکی جهانی را از دست 
خواهــد داد. کاهش مبادلات تجاری 
بین المللی، تحریم هــای اقتصادی از 
ســوی صندوق  بین المللی پول، بانک 
جهانی، ADB و البته سایر کشورها از 
دیگر پیامدهای قرار گرفتن در لیست 

سیاه و خاکستری است.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه مطرح کرد:

خسارت جبران ناپذیر نپیوستن ایران به 
»اف  ای تی اف« واحتمال کوچ دوباره 

سرمایه گذاران به ترکیه
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه با بیان اینکه ترکیه پیش از این در لیست خاکستری اف ای تی اف بود گفت: 
هزینه فرصت عدم الحاق به اف ای تی اف، چنان عظیم است و تبعات گسترده دارد که نمی توان آن را عددگذاری کرد.

آژیر خطر کمبود دلار در اقتصاد کشور؛
صادرات ما حتی به کشورهای همسایه 

برگشت ارزی ندارد

صادرات ما برگشت ارزی برای کشور ندارد و صادرات ما صرف وارد کردن 
کالا آن هم با کسر هزینه های هنگفت می شود؛ این یعنی خالی شدن دست دولت 
برای تخصیص ارز به واردات کالا یا به طور کلی تقاضای موجود داخل برای این 
ارز. در این مقاله قصد دارم به نشانه هایی از بحرانی که در حال به وجود آمدن و 
نشانه های آن آرام آرام درحال نمایان شدن است، اشاره کرده و دلایل خود را در 

این خصوص عنوان کنم.
۱. طبق گزارش شــرکت های صادرات محور که در تامین ارز کشور نقش 
کلیدی دارند، این شــرکت ها به صادرات تمایل نشان نمی دهند و بازار داخلی 
را بــرای فــروش و تمرکز انتخاب کرده اند. به عنوان مثــال، در بحث صادرات 
شــرکت های فولادی این موضوع کاملا مشــهود است و عوامل زیادی دارد که 
می توان به از دســت رفتن بازارها بــه دلیل تحریم ها، چالش های قطعی برق و 
کاهــش تولیدات و مورد دیگر الزام به فــروش دلار های حاصل از صادرات با 
قیمت دستوری، آن هم در جایی که هزینه ها با دلار آزاد است، اشاره کرد.از طرف 
دیگر در بازارهای جهانی به دلیل سیاســت های فدرال رزرو در بحث نرخ بهره، 
قیمت های جهانی کامودیتی افت را تجربه کرده است و از طرفی هم کشورهایی 
همچون چین به دلیل رکود و کاهش رشد اقتصادی تقاضا را در بازار ها کاهش 
داده اند که این موضوع هم کاهش درآمد را در پی داشــته است.همان طور که از 
آمار ها پیداست، بیشترین صادرات ایران به چین است و این احتمال وجود دارد 
که این روند ادامه دار باشد که به عنوان نمونه کاهش واردات و خرید نفت چین 

از ایران، بیشترین کاهش را ثبت کرده است.
۲. شرکت ها برای اینکه درآمد حاصل از صادرات خود را به دلار بالاتر از 
دلار دستوری نیما یا هر سامانه ای دیگر به فروش برسانند، از وارد کردن شمش 

برای این کار استفاده می کنند؛ پس عملا دلاری وارد نشده است.
۳. دارایی خارجی بانک مرکزی در سال گذشته کاهش یافته که این آمار تا 
بهمن ۱۴۰۲ موجود است. رشد آبان تا بهمن مشخص نیست و نشان نمی دهد 
که افزایش ذخایر دلار را در پی داشــته اســت یا خیر. یکی از مواردی که در این 
مدت قابل مشاهده است، این است که دولت برای کنترل قیمت دلار، مداخله اش 
از جنس درهم است تا دلار؛ این یعنی بسته بودن دست دولت و برای اینکه بتواند 
بازار ارز را کنترل کند، از درهم برای کاهش هزینه تبدیل اســتفاده می کند و به 

اشخاص تخفیف در کارمزد یا به عبارت بهتر یارانه می دهد.
۴. موضوع بعدی طولانی شدن انتظار تخصیص برای سفارش ثبت شده و 
ثبت سفارش جدید است که طبق آمار و شنیده ها زمان آن بسیار طولانی شده و از 
طرفی هم ثبت سفارش و اعتبارات لازم برای واردات نیز واردکنندگان را با چالش 
روبه رو کرده است. برآیند آن، این است که به هر بهانه و قوانین یک شبه جلوی 
واردات اقلام گرفته می شود و نمونه آخر آن واردات کالا ها در حوزه IT است؛ 
این یعنی ارز کافی وجود ندارد و ارز موجود برای کالا های اساسی کنار گذاشته 
شده است.۵. احتمال به قدرت رسیدن ترامپ وجود دارد. همان طور که برای همه 
آشکار است، فروش نفت و صادرات در زمان رئیس جمهور فعلی برای ما آسان تر 
از زمــان ترامپ بود. در انتخابات پیش روی آمریکا در صورت پیروزی ترامپ، 
صادرات ما و به خصوص نفت که عمده درآمد ارزی ما از این محل است، با چالش 
جدی مواجه خواهد شــد. حالا ذکر چند نکته را لازم می   دانم. طبق آماری که از 
مبادی رسمی اعلام شده، صادرات مثبت بوده؛ اما بدون نفت کسری تجاری ما به 
۱۷میلیارد دلار رسیده است.بیشترین صادرات ما به کشورهای دوست و همسایه 
بوده که برای برگشــت ارز با مشــکلات فراوانی روبه رو است و زمان دریافت 
طلب های ارزی بسیار طولانی است و در تجارت با چین ما بیش از صادرات از 
این کشــور واردات داریم.این را بیان کردم که بدانیم صادرات ما برگشت ارزی 
برای کشور ندارد و صادرات ما صرف وارد کردن کالا آن هم با کسر هزینه های 
هنگفت می شود؛ این یعنی خالی شدن دست دولت برای تخصیص ارز به واردات 
کالا یــا به طور کلی تقاضای موجود داخل برای این ارز.چالش های موجود در 
داخل در سیاست های خارجی ریشه دارد که این موضوع راه حل های گوناگونی 
دارد؛ نظیر پیمان های بین المللی کارآ، قرارداد های تجاری و جذب سرمایه گذار 
خارجی که همه اینها نیازمند رفع تحریم ها و باز بودن کانال های تجاری و پولی 

برای اجرای این قرارداد ها و پیمان هاست.

 

گروه اقتصادی  - مدیرعامل شــرکت 
توانیــر با بیان اینکه وزارت نیرو برنامه ای برای 
قطع برق مشترکان خانگی ندارد، تاکید کرد: این 
در حالی است که صنایع انرژی بر، خودشان باید 

برق شان را تامین کنند.
چند روزی است که شایعه اعمال خاموشی 
برای مشترکان خانگی در فضای مجازی دست 
به دســت می شود. مشــترکان خانگی که در 
سال های گذشته شاهد اعمال نوبت بندی برق 
و انتشار جدول خاموشی بوده اند، واکنش های 
صریحی به این خبر نشان دادند. برای مثال یکی 
از کاربران شبکه ایکس نوشت: »انگار قرار است 
که برق خانگی دوباره سهمیه بندی شود، اما برق 
سفارت خانه ها از این قاعده مستثنی است. یعنی 

باید منتظر گرما و خاموشی تابستانی باشیم؟«

در همین راستا مصطفی رجبی مشهدی، 
مدیرعامل شــرکت توانیر در گفــت و گو با 
خبرنــگار اقتصادی تابنــاک، هرگونه اعمال 
خاموشی برای مشــترکان خانگی را رد کرد و 
توضیح داد: امکان نــدارد که برق خیابان های 
منتهی به سفارت خانه ها را در حالی روشن نگاه 
داریم که چراغ مشترکان خانگی خاموش است.
وی در ادامــه اقدامات وزارت نیرو برای 
عبور از پیک تابستانی برق را برشمرد و افزود: 
وزارت نیرو برای عبور موفق از اوج بار تابستان 
سال جاری ۱۸۰ برنامه عملیاتی تدوین و اجرا 

کرده که همگی با جدیت در حال اجراست.
مدیرعامل شرکت توانیر با تاکید بر تامین 
برق مشترکان خانگی افزود: در برنامه مدیریت 
مصرف تابســتان امسال هیچگونه محدودیتی 

برای مشترکان بخش خانگی لحاظ نشده است 
و برق خیابان های منتهی به سفارت خانه ها نیز 

مانند برق مشترکان خانگی، تامین می شود.
وی برنامه مدیریت مصرف برق صنایع را 
در ســه بخش توضیح داد: گروه اول مشترکان 
برق صنعتی که بیش از ٩۰ درصد از واحد های 
صنعتی کشور هســتند که مشمول برنامه های 
مدیریت مصرف برق نمی شــوند. گروه دوم، 
شهرک های صنعتی هستند که برنامه مدیریت 
مصرف آن ها با جابجایی یک روز کاری با روز 
تعطیل در هفته اســت و گروه سوم هم شامل 
صنایع بزرگ اســت که تامین بــرق بر عهده 

خودشان است.
رجبی مشهدی افزود: بر اساس برنامه ریزی 
انجام شــده در دوره اوج مصرف تابستان بیش 

از٩۰ درصد از مشترکان صنعتی که کارگاه های 
صنعتی و واحد های صنفی – صنعتی را تشکیل 
می دهند، مشمول برنامه های مدیریت مصرف 
نخواهند شد. شهرک های صنعتی شش روز در 
هفته بدون محدودیت برق تولید می کنند. برای 
صنایع بزرگ هم برنامه ریزی بر اساس زنجیره 
تولید با هماهنگی همکاران وزارت صمت به 
گونه ای تنظیم شده که در ساعات اوج، مصرف 
حداقلی را خواهند داشت و مصرف شأن را به 

ساعات کم باری منتقل می کنند.
مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به این امر 
که براســاس ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت 
برق، صنایع انرژی بر کشور مکلف به احداث 
۱۰ هزار مگاوات نیروگاه شدند، بیان کرد: ماده 
۴ قانون مانع زدایی از صنعت برق، مشــترکان 

انرژی بر را موظف کرده تا سال ۱۴۰۴، همه نیاز 
خود به برق را با احداث نیروگاه تامین کنند. این 
صنایع، موظف شده اند که برنامه های خود برای 
ایجاد نیروگاه را تسریع بخشند که البته تاکنون 
۱۴۰۰ مگاوات از این ظرفیت ایجاد شــده و تا 
پایان امســال این رقم به دو هزار مگاوات هم 
خواهد رسید. این صنایع نیز متناسب با ظرفیتی 
که وارد مــدار می کنند، از برنامه های مدیریت 

مصرف در تابستان امسال معاف خواهند بود.
این مقام مســئول گزارش داد که آخرین 
ظرفیت تولید برق کشور تا ۲۵ خرداد امسال، ٩۳ 
هزار و ۱۳۳ مگاوات و بالاترین عدد ثبت شده 
از اوج مصرف امســال در تاریخ سی ام خرداد 
به میزان مصرف ۷۳ هزار و ۶۴۴ مگاوات اعلام 

شده است.

مدیر عامل توانیر  :

برای بخش خانگی خاموشی نداریم، صنایع انرژی بر هم برق خودشان را تامین کنند

اگر کشــوری در لیست خاکستری 
و ســیاه FATF قرار بگیرد، شانس 
ادغام در نظام بانکی جهانی را از دست 
خواهد داد. کاهــش مبادلات تجاری 
بین المللی، تحریم های اقتصادی از 
سوی صندوق  بین المللی پول، بانک 
جهانی، ADB و البته سایر کشورها 
از دیگــر پیامدهای قــرار گرفتن در 
لیست ســیاه و خاکســتری است.
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گــروه اقتصادی -  نائب رئیس 
اتــاق اصنــاف تهران گفــت: برخی 
ضرایــب و قانون هــای مالیاتی برای 
سالیان گذشته هستند که باید اصلاح 

شوند.
محمــد فرجی، نائب رئیس اتاق 
اصنــاف تهران در رابطه با افزایش پایه 
های مالیاتی اظهار داشــت: مالیات بر 
ارزش افــزوده، مالیــات بر تراکنش، 
مالیات بــر درآمد و یا عناوین دیگری 
که هر روز به آنها اضافه می شود باعث 

نارضایتی اصناف شده است.
وی تاکید کرد: ما درصدد حل این 
نارضایتی ها هستیم و تاکنون جلسات 
متعددی با سازمان امور مالیاتی برگزار 
شــده اســت که در این جلسات دو 
موضوع مهــم را هم پیگیری کرده ایم 

و خوشــبختانه برای دو صنف موفق 
شــده ایم تــا حرف مــان را به گوش 

مسئولان مالیاتی برسانیم.
او اضافــه کــرد: صنوفی وجود 
دارند که تمامی پولی که در تراکنش ها 
به کارت بانکی آنها واریز می شود سود 
و درآمد برایشان محسوب نمی شود، 
صنف املاک و صنف نمایشگاه  داران 
و تعمیرکاران خــودرو که البته از این 

قبیل اصناف کم نداریم.
لــزوم اصــاح ضرایــب 

مالیاتی
نائــب رئیس و مســئول اجرای 
احکام اتــاق اصناف تهران، گفت: هر 
تراکنش که به حســابی واریز می شود 
لزوما کسب درآمد محسوب نمی شود، 
به عنوان نمونه در تعمیر یک خودرو، 

دستمزدی شاید یک میلیون تومان شود 
و یا شاید برای خودروی دیگری ۴۰ تا 
۶۰ میلیون تومان هزینه شــود، اما اداره 
مالیات نمی تواند این دو را تشــخیص 
دهد و برای هر دو ۲۵ درصد تراکنش 
به عنوان مالیات از این تراکنش ها اخذ 
می کند.فرجی ادامه داد: موضوع دیگر 
اعتراض اصناف بــه ضرایب مالیاتی 
است، از جمله صنف آی تی، این صنف 
از  گذشته دارای ضرایب مالیاتی چهار و 
نیم درصدی بود، اما این ضرایب برای 
زمانی بود که پلتفرم های آنلاین وجود 
نداشــتند و مردم برای کسب قیمت و 

انجام خدمات وارد مغازه می شدند و 
نرخ آن زمان را گرفته و خدمات خود 
را با یک سود معقول انجام می داده اند.

وی تاکید کرد: امروزه مردم پیش 
از خرید قیمت جهانی را بررســی می 
کننــد و بعد از آن خریــد می کنند در 
نتیجه ضریب ســود دیگر آن ضریب 
سود قدیمی نیست، از سازمان مالیات 
درخواست بررسی بیشتر این صنوف 
و قرارگرفتــن آن ها در قالب ماده پنج 
تبصره صد را داریم که بر اســاس این 
تبصره بخشی از آن تراکنش به عنوان 

تراکنش تجاری محاسبه می شود.

نائــب رئیس و مســئول اجرای 
احــکام اتاق تهران با اشــاره به اینکه 
موضوع دیگر این اســت که ضریب 
ســود در آن زمان با دلار ۳ هزار تومانی 
بود اما اکنون دلار ۶۰ هزار تومان شده 
اســت، گفت: ۱۰ برابر شدن قیمت ها 
به کنار اما بنده به عنوان فروشــنده باید 
آنقدر حاشیه سود خود را پایین بیاورم 
تا خریدار مجاب شود که به جای کالای 
قاچاق و استوک از من هم خرید کند. 
اما مالیات طبــق ضرایب خود و بنابر 
تراکنش ها از واحدهای اقتصادی  اخذ 
می شود.فرجی افزود: چندین مرتبه از 

طرف اتاق اصنــاف نامه نگاری هایی 
انجــام شــده و اتحادیه های مختلف 
هم نامه نگاری را به صورت مســتقل 
انجــام داده اند و امیدوار هســتیم که 
سازمان مالیاتی و قانونگذاران با عینک 

خوشبینی، ضرایب را اصلاح کنند.

نائب رئیس اتاق اصناف تهران::

تمامی تراکنش ها به معنای سوددهی نیستند!

گروه اقتصادی -  با گذشــت سه 
ماه از ســال جاری، آمار تولید و فروش 
ایران خودرو در ادامه روند نزولی سال 
قبل، همچنان کاهشــی است و از همه 
مهم تر، هزاران خــودروی تولیدی به 
جای عرضه به بازار، راهی انبار ها شده 

تا شاید گران تر به دست مردم برسد.
اطلاعات منتشر شــده در کدال 
از عملکرد ســه ماهه ایران خودرو در 
فصل بهار نشــان می دهد این شرکت 
خودروســازی از ابتدای ســال تا ۳۱ 
خردادمــاه، ۱۱۸ هــزار و ۱۲۸ خودرو 
تولید کرده اســت که از این تعداد ۱۰٩ 
هزار و ۸۱۳ خودرو فروخته شده است. 
بــه بیان دیگر، در ایــن مدت، ۸ هزار و 
۳۱۵ خودروی تولیدی ایران خودرو، در 
انبار های این خودروساز در حوالی جاده 
مخصوص دپو شــده است.  از سوی 

دیگر؛ آمار تولید و فروش بزرگ ترین 
خودروساز ایران در مقایسه با سه ماهه 
ســال گذشته کاهشی است. به گونه ای 
که تولیــد و فــروش ایران خودرو در 
بهار ســال قبل به ترتیــب ۱۲٩,٩۸۰ و 
۱۱٩،۱۳۸ خودرو بوده است؛ بنابراین 
آمار فروش ایران خودرو در بهار امسال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، حدود 
۸ درصد کاهش داشته است.نکته دیگر 
اینجاســت که ایران خودرو در سالی 
گذشت، عملکرد قابل قبولی نداشت و 
با تولید ۵۳۵،۶۳۶ خودرو روند نزولی 
را به ثبت رســاند و از تولید ۵۸۳،۲۳۴ 
خودرو در ســال ۱۴۰۱ عقب ماند. این 
روند در ســال جاری نیز تداوم داشته و 
همان طور که اشاره شد، تولید و فروش 
با کاهش همراه اســت؛ اما با این حال 
مدیران ایران خودرو چشم انداز تولید 

و فــروش را تا پایان ســال به ترتیب 
۶۷۶،۲۴۷ و ۶۷٩،۴۴۷ خــودرو برآورد 
کرده اند. اعداد و ارقامی که با این شیوه 
مدیریتی و قیمت گذاری های دستوری 
از ســوی دولت و وزارت صمت، دور 
از دســترس است. اما با همه این موارد، 
باید به موضوع مهم ابتدای بحث یعنی 
آمــار خودرو های تولید شــده، ولی 
فروخته نشده ایران خودرو در سه ماهه 
ابتدایی سال پرداخت. جایی که ۸۳۱۵ 
خودروی تولیدی راهی پارکینگ های 
خودروســاز دولتی شده است؛ مسلماً 
افکار عمومی ایــن اقدام ایران خودرو 
را مســاوی با دپوی ده ها هزار خودرو 
همچون سال های گذشــته می دانند. 
زمانی که تصاویــر از پارک ده ها هزار 
خــودروی در حوالی جاده مخصوص 
و پارکینگ های ایران خودرو حکایت 

داشــت و در نهایت با ورود نهاد های 
 نظارتــی، تصمیمات دیگــری گرفته

 می شــد.حالا نیز عدم فــروش ۸۳۱۵ 
خودرو در ســه ماهه نخســت سال، 
این احتمــال را تقویت می کند که این 
خودروساز بزرگ کشور گزینه دپوی 
خــودرو را روی میزش فعــال کرده 
اســت. هرچند ممکن اســت عمداً یا 
ســهواً دپو شده باشــند؛ اما خروجی 
این اقــدام به کاهــش عرضه خودرو 
به بازار و گرانی آن منجر می شــود. اما 
مســلما در این شرایط انتظار می رود تا 
سازمان تعزیرات حکومتی نسبت به این 
تخلف احتمالی ورود کند و از شــگرد 
خودروساز دولتی برای فروش خودرو 
با قیمت بالاتر جلوگیری کند؛ اتفاقی که 
بــا دپو یا عدم تحویل خودرو در موعد 
مقرر، باعث گرانی خودرو در بازار می 

شود. 
آقای وزیر خبر دارید؟

بایــد از وزیــر صمــت در مقام 
سیاســت گذار خودرویــی و ناظر بر 
عملکــرد مدیران دولتی خودروســاز 
پرسید که از عدم عرضه هزاران خودرو 

از ابتدای ســال تا به امروز توسط ایران 
خــودرو خبر دارد یا خیــر؟ از گرانی 
خودرو ها در بازار چطور؟ هرچند اخیراً 
علی آبادی در پاســخ به سؤالی مبنی بر 
افزایش قیمت محصولات ایران خودرو 

گفته بود که بی خبر است!  

کشف »انبارِ خواب« ایران خودرو از لابلای اعداد و ارقام؛ آقای وزیر صمت خبر دارید؟

معاون فناوری بانک مرکزی خبر داد:
گروه اقتصادی -  معاون فناوری 
بانک مرکزی گفت: چک کاغذی تا ۳ 
سال آینده حذف و با چک الکترونیکی 
جایگزین می شــود.مهران محرمیان؛ 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
اظهار کــرد: چک کاغذی از شــبکه 
بانکی تا ۳ ســال آینده حذف و با چک 
الکترونیکی جایگزین می شود، چک 
الکترونیکی ساده و راحت است، بانک 
مرکزی از نظر تامین زیر ســاخت ها 
برای ســفته و برات الکترونیکی آماده 

اســت و بــه زودی در اولیــن بانک 
عملیاتــی می شــود.وی درباره چک 
الکترونیکــی گفت: تاکنون ۳۰۰ هزار 
چک الکترونیکی در شبکه بانکی نقد 
شده و گرچه یک درصد از کل چک ها 
هم نیست، اما زیر ساخت فراهم است 
و به زودی در سراسر شبکه بانکی اجرا 
می شود.محرمیان با بیان این که عمده 
چک های شبکه بانکی کاغذی است، 
افزود: سهم چک های الکترونیکی به 
تدریج در شبکه بانک افزایش می یابد.

وی در مورد ســامانه ستاره برای 
وثیقه الکترونیکی گفت: سامانه توثیق 
الکترونیکی ســتاره در وزارت اقتصاد 
مستقر اســت و برای تسهیلات خرد 
استفاده می شود. فرد وام گیرنده با وثیقه 
الکترونیکی سریع به وام می رسد و این 
وثیقه الکترونیکــی در وام های خرد، 
جایگزین ضامن می شــود. محرمیان 

با بیــان اینکه برات الکترونیک هم در 
وزارت اقتصاد بــرای بازرگانان فعال 
شد، در مورد بانکداری الکترونیکی در 
ایران گفت: ٩۳.۵ درصد از اشــخاص 
بزرگســال کشــور به تراکنش های 
بانکی الکترونیک دسترســی دارند، 
در آمریکا این رقم ٩۳ درصد اســت.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 

در تشریح اینکه یارانه نقدی و داشتن 
حســاب بانکی یارانه بگیران چه اثری 
بر این آمار دارد؟ گفت: زیرســاخت 
بانکی از ۳۰ ســال قبل در شبکه بانکی 
فراهم شده اســت، طرح یارانه نقدی 
هم کمک کرد تا به آمار ٩۳.۵ درصدی 
برخورداری از بانکداری الکترونیکی 

رسیدیم.

وی در مــورد این که یارانه نقدی 
و داشــتن حساب بانکی یارانه بگیران 
چقدر در این آمار موثر اســت، گفت: 
زیرســاخت بانکی از ۳۰ ســال قبل 
در شــبکه بانکی فراهم شــده است، 
طــرح یارانه نقدی هــم کمک کرد تا 
بــه آمار ٩۳.۵ درصدی برخورداری از 
بانکداری الکترونیکی رسیدیم.  با توجه 

به زیرســاخت های فراهم شده شبکه 
بانکی، امکان اجرای ریال دیجیتال در 
کشور فراهم شده است، اما برای رفع 
مشــکلات، ابتدا در جزیره کیش اجرا 
شــد تا ایراد های کار در عمل برطرف 

شود.
به گفته محرمیان، با اجرای ریال 
الکترونیکــی در کیش، اگــر راننده و 
مســافر نرم افــزار ریــال دیجیتال را 
نصب کرده باشــند، بــا نزدیک کردن 
دستگاه های تلفن همراه خود و اسکن 

کردن کیو آر کد، به راحتی هزینه کرایه 
تاکسی را دریافت و پرداخت می کنند. 
الان چک الکترونیک، برات الکترونیک 
و ســفته الکترونیکی در شبکه بانکی 

عملیاتی شده است.
محرمیان در مورد ســامانه های 
الکترونیکی بانک ها و کمک به کشف 
ناترازی بانکها، گفت: بانک مرکزی به 
عنوان مقام ناظر بانکــی به راحتی به 
ناترازی ها پی می برد و این مشــکل به 

شبکه بانکی اعلام می شود.

زمان حذف چک کاغذی از شبکه بانکی  

علیرضا خان محمدی -تحلیلگر بازار سهام


